
 Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr X/19
z sesji Rady Miasta Racibórz

 z dnia 25 września 2019 r. 

Obrady rozpoczęto 25 września 2019 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 20:42 tego samego dnia.
W posiedzeniu wzięło udział 23 radnych – lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu, a także Pani 
Poseł na Sejm RP Gabriela Lenartowicz.

Podjęto następujące uchwały:

1. Uchwała Nr X/154/2019 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.
2. Uchwała Nr X/155/2019 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
3. Uchwała Nr X/156/2019 w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pomocy społecznej pod 

nazwą Dzienny Dom Pomocy Społecznej „Iskierka” w Raciborzu.
4. Uchwała Nr X/157/2019 w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pod nazwą „Warsztat 

Terapii Zajęciowej”.
5. Uchwała Nr X/158/2019 w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą 

„Warsztat Terapii Zajęciowej”.
6. Uchwała Nr X/159/2019 w sprawie uchylenia uchwały nr X/136/2011 Rady Miasta Racibórz z 

dnia 28 września 2011 r. w sprawie zatwierdzenia Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Raciborzu.

7. Uchwała Nr X/160/2019 w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.
8. Uchwała Nr X/161/2019 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXII/458/2017 Rady Miasta Racibórz 

z dnia 27 września 2017 r. w sprawie „Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz
na lata 2018 – 2018” z późn. zm. 

9. Uchwała Nr X/162/2019 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, 
położonej w Raciborzu przy ul. Lwowskiej.

10. Uchwała Nr X/163/2019 w sprawie cennika usług za przyjęcie odpadów biodegradowalnych na 
Kompostownię Odpadów w Raciborzu.

11. Uchwała Nr X/164/2019 w sprawie petycji.
12. Uchwała Nr X/165/2019 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta 

Racibórz.
13. Uchwała Nr X/166/2019 w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
14. Uchwała Nr X/167/2019 w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Raciborzu.

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy
 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
 Zastępca Prezydenta Miasta Michał Fita
 Kierownik Referatu ds Budżetu i Analiz Oswald Schuderla
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Krzysztof Żychski
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 Inspektor Wydziału Gospodarki
Nieruchomościami Tomasz Janicki

 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Kierownik Biura Obsługi Prezydenta Marcin Wojnarowski
 Radca Prawny Piotr Janas
 Radca Prawny Marek Harz 

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.

 Otwarcia X sesji Rady Miasta Racibórz dokonał Przewodniczący Rady Leon Fiołka, witając Panią 
Poseł na Sejm RP Gabrielę Lenartowicz, zebranych radnych, prezydenta miasta i jego zastępców, 
pracowników urzędu  i jednostek miasta oraz mieszkańców obecnych na sali i tych korzystających z 
transmisji internetowej oraz poinformował, że sesja jest nagrywana i transmitowana. Następnie 
stwierdził, że obecnie na sesji jest obecnych 21 radnych, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał.
Następnie przedstawił wniosek o poszerzenie porządku obrad o następujące projekty uchwał:
1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2) Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
3) Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
4) Uchwała w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.
Ponadto przekazał, że w wolnych wnioskach przewidziane jest wystąpienie przedstawicieli 
Hospicjum im. Św. Józefa, a także wystąpienie przedstawicieli Rady Rodziców Szkoły Podstawowej 
Nr 15 i wystąpienie Pani Poseł na Sejm RP Gabrieli Lenartowicz oraz wybór przedstawicieli rady do 
społecznej komisji mieszkaniowej.
Ponadto poinformował, że planowany na tą sesję materiał pn. „Przyjecie aktualizacji założeń do planu
zaopatrzenia Miasta Racibórz w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe” zostanie przedłożony 
radzie na sesji listopadowej.

 Radny Mirosław Lenk zwrócił uwagę, że do tej pory rada zawsze udzielała głosu gościom na 
początku sesji. Uznał, że można by ten zwyczaj uszanować.

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że nie został wcześniej poinformowany o obecności na sesji tylu 
pracowników z Ramety, w związku z powyższym, tak jak wcześniej przekazał, planuje się to uczynić 
w ostatnim punkcie sesji – wolne wnioski i informacje.   

 Radny Mirosław Lenk przedstawił formalny wniosek o udzielenie głosu gościom zaraz na początku 
sesji. 

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że w sprawie pracowników Ramety głos będzie zabierać Pani 
Poseł Gabriela Lenartowicz.

 Poseł na Sejm RP Gabriela Lenartowicz wyjaśniła, że ustawa o wykonywaniu mandatu posła i 
senatora daje możliwość posłom zabrania głosu na sesji bez potrzeby wcześniejszego zgłaszania. 
Dalej wskazała, że szanując procedury wnosi o możliwość zabrania głosu celem przedstawienia 
bieżących spraw dotyczących mieszkańców miasta, w dogodnym punkcie sesji. 

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że dogodnym punktem będzie punkt – Wolne wnioski i 
informacje. 

 Radny Stanisław Borowik zapytał czy rodzice z SP 15 mają też przybyć na godz. 18:00.
 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że chodzi o przedstawicieli Rady Rodziców SP Nr 15, którzy mają

przybyć na sesję ok. godz. 18:00, przy czym wystąpienie ich planowane jest w też punkcie – Wolne 
wnioski i informacje.  

 Radna Anna Szukalska uznała, że skoro rodzice z SP 15 będą mogli wystąpić dopiero na końcu sesji 
to należy być konsekwentnym.

 Przew. RM Leon Fiołka wskazał, że Rada musi przegłosować wniosek formalny. Niemniej wskazał, 
że na przyszłość wszelkie tego typu sprawy można zgłaszać do punktu – Wolne wnioski i informacje. 
Dodał, że tak to zostało ustalone gdy chodzi o hospicjum i radę rodziców z SP 15. W kwestii 
wystąpienia Pani Poseł to jest inaczej, bo Pani Poseł przysługuje prawo wystąpienia, a 
przewodniczący wskazuje jedynie odpowiedni punkt obrad. Następnie zapytał czy we wniosku chodzi
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o udzielenie głosu Pani Poseł czy też i innym gościom.
 Radny Mirosław Lenk przekazał, że zasadne jest aby udzielić głosu również innym gościom.  
 Radna Anna Ronin wskazała, że takiego zwyczaju nie było, a poza tym jest pewien porządek obrad, a 

wniosek formalny, aby był głosowany powinien być dokładnie sformułowany. 
 Radny Mirosław Lenk przekazał, że chodzi o pierwszy punkt formalny, czyli pkt 3. 
 Przew. RM Leon Fiołka zarządził głosowanie wniosku formalnego radnego Mirosława Lenka.

Głosowano wniosek w sprawie:
zmianę porządku obrad i udzielenie głosu gościom w pkt. 3. 
Wyniki głosowania
ZA: 9, PRZECIW: 13, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (9)
Stanisław Borowik, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda. 
PRZECIW (13)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław
Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka.

Rada nie przyjęła powyższego wniosku. 

 Przew. RM Leon Fiołka poddał pod głosowania wcześniej przez niego zgłoszony wniosek o 
poszerzenie porządku obrad. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia wniosku i ustalenia porządku obrad. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 7, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (14)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław
Łęski, Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (7)
Stanisław Borowik, Marcin Fica, Michał Kulig, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, 
Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska.

Rada przyjmując powyższy wniosek przyjęła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad.
2. Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
4. Realizacja inwestycji miejskich i remontów w 2019 roku.
5. Wykonanie budżetu miasta za I półrocze 2019 roku.
6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.

1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
7. Uchwała w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pomocy społecznej pod nazwą Dzienny 

Dom Pomocy Społecznej „Iskierka” w Raciborzu.
8. Uchwała w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii Zajęciowej”.
9. Uchwała w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii 

Zajęciowej”.
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10. Uchwała w sprawie uchylenia uchwały nr X/136/2011 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 września 
2011 r. w sprawie zatwierdzenia Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

11. Uchwała w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.
12. Raport z ewaluacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych dla Miasta Racibórz na lata 

2007 – 2022.
13. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXII/458/2017 Rady Miasta Racibórz z dnia 27 września 

2017 r. w sprawie „Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz na lata 2018 – 2018” z 
późn. zm. 

14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej w 
Raciborzu przy ul. Lwowskiej.

15. Uchwała w sprawie cennika usług za przyjęcie odpadów biodegradowalnych na Kompostownię 
Odpadów w Raciborzu.

16. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/127/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca 
2019 r. w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właścicieli 
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi (inicjatywa uchwałodawcza grupy 
radnych).

17. Uchwała w sprawie  bonifikaty od opłat z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego 
gruntów zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo własności tych gruntów (inicjatywa 
uchwałodawcza grupy radnych).

18. Uchwała w sprawie ustalenia na terenie Miasta Racibórz odstępstwa od zakazu spożywania napojów 
alkoholowych w miejscach publicznych (inicjatywa uchwałodawcza grupy radnych).

19. Uchwała w sprawie petycji.
20. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
21. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
22. Uchwała w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.
23. Wolne wnioski i informacje:

1) Informacja Hospicjum im. Św. Józefa – działalność, cele, wyzwania,
2) Wystąpienie przedstawicieli Rady Rodziców Szkoły Podstawowej Nr 15,
3) Wystąpienie Pani Poseł na Sejm RP Gabrieli Lenartowicz oraz innych wskazanych gości.   

24. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z IX sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak wniosków zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z IX sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (19)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna
Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Stanisław Borowik, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Eugeniusz Wyglenda.

Rada przyjęła Protokół Nr IX/19 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 28 sierpnia 2019 r. 
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3. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał bieżącą realizację uchwał Rady Miasta poprzedniej 
kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta obecnej kadencji.
Przedmiotowe informacje stanowią zał. Nr 2 do protokołu. Następnie przedstawił informacje o 
najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista omówionych wydarzeń 
stanowi zał. Nr 3 do protokołu. Jednocześnie przekazał, że Straż Miejska w ostatnim miesiącu nie 
powadziła kontroli palenisk. Jedynie ujawniono przypadek spalania liści i innych drobnych odpadów 
zielonych na ogródkach działkowych– sprawcę pouczono. Następnie Prezydent Miasta złożył 
życzenia urodzinowe Przewodniczącemu Rady Miasta. 

 
4. Realizacja inwestycji miejskich i remontów w 2019 roku.

 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela przekazała, że materiał 
zawiera zestawienie wszystkich zadań inwestycyjnych realizowanych przez wydziały w tym roku. 
Następnie poprosiła o zadawanie ewentualnych pytań. 

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że materiał był omawiany na komisjach i z uwagi na brak pytań 
zamknął przedmiotowy punkt obrad.

5. Wykonanie budżetu miasta za I półrocze 2019 roku.

 Kierownik Referatu Budżetu i Analiz Oswald Schuderla przekazał, że informacja o przebiegu 
wykonania budżetu miasta za I półrocze 2019 r. oraz informacja o kształtowaniu się wieloletniej 
prognozy finansowej były szczegółowo omawiane na komisjach. Następnie przedstawił ogólne kwoty
planowanych i zrealizowanych dochodów i wydatków za I półrocze 2019 r. wskazując jednocześnie, 
że procenty wykonania są porównywalne z latami poprzednimi. Dalej przekazał, że informacja o 
przebiegu wykonania budżetu miasta za I półrocze 2019 r. uzyskała pozytywną opinię Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Katowicach.      

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że komisje Rady Miasta nie wniosły uwag do przedmiotowych 
informacji, a następnie w związku z brakiem chętnych do dyskusji zamknął przedmiotowy punkt 
obrad.

6. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.

 Kierownik Referatu Budżetu i Analiz Oswald Schuderla przedstawił radnym założenia projektu 
uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 r. wraz z autopoprawką, jak również założenia 
projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 

 Radny Józef Galli przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej 
uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Piotr Klima przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica zapytał czy powodem zmniejszenia środków na czyszczenie rowów komunalnych
jest fakt wyczyszczenia wszystkich miejsc zgłoszonych przez mieszkańców. Poza tym zapytał jakie 
zmiany organizacyjne zaplanowano w dziale oświaty. 

 Radna Justyna Henek-Wypior (Ad Vocem) przekazała, że na swoją interpelację o potrzebie 
wyczyszczenia rowów otrzymała informację, że nie ma pieniędzy, a tutaj zmniejsza się środki. Dalej 
wskazała, że w związku z tym na ul. Babickiej mieszkaniec uczynił to na swój koszt.   

 Radny Michał Szukalski podziękował Prezydentowi Miasta za realizację jego wniosku z 
poprzedniego roku i znalezienie środków na zakup samochodu ratowniczo – gaśniczego dla jednostki 
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OSP Racibórz Sudół.
 Radny Mirosław Lenk (Ad Vocem) przeprosił radnego Michała Szukalskiego, gdyż na komisji mylnie

sądził, że środki wróciły we właściwe miejsce, gdyż on sam wprowadził je do budżetu miasta na 
2019. 

 Radny Paweł Rycka przekazał, że już na komisji pytał o dotację dla OSiR i naprawę budynku krytej 
pływalni H2Ostróg. Wówczas wskazywano, że są to wymiany wewnątrz budynku. Zapytał więc czy 
coś się zmieniło.  

 Kierownik Referatu Budżetu i Analiz Oswald Schuderla w zakresie zmian organizacyjnych w 
oświacie przekazał, że chodzi o środki subwencji przeznaczone na wynagrodzenia i na zakup środków
dydaktycznych. Wskazał, że środki te pozostaną w dyspozycji wydziału edukacji, który tę zwiększoną
subwencję rozdzieli według potrzeb na placówki oświatowe.

 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Zbigniew Chmielarz w zakresie utrzymania rowów przekazał, że
zmniejszenie wynika z tego, że oferta przedłożona przez wykonawcę była tańsza niż zakładano. 
Dodał, że zakres rzeczowy zostanie wykonany tak jak zaplanowano.    

 Kierownik Referatu Budżetu i Analiz Oswald Schuderla w zakresie remontu budynku OSiR 
przekazał, że zgodnie z przedłożonym przez OSiR wnioskiem środki mają zostać przeznaczone na 
pokrycie kosztów przeprowadzenia konserwacji oraz napraw w budynku krytej pływalni H2Ostróg.

 Radny Stanisław Borowik podziękował za realizację jego interpelacji i przeznaczenie środków na 
zakup elektronicznej tablicy wyników wraz z montażem na hali widowiskowej przy ul. Łąkowej. 

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej dyskusji 
zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok wraz z autopoprawką. 
Wyniki głosowania
ZA: 23, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (23)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław 
Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda.

Rada podjęła Uchwałę Nr X/154/2019 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2019 rok.

1) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 23, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (23)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław 
Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda.

Rada podjęła Uchwałę Nr X/155/2019 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
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7. Uchwała w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pomocy społecznej pod nazwą Dzienny 
Dom Pomocy Społecznej „Iskierka” w Raciborzu.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pomocy społecznej pod nazwą 
Dzienny Dom Pomocy Społecznej „Iskierka” w Raciborzu (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 23, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (23)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław 
Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/156/2019 w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pomocy 
społecznej pod nazwą Dzienny Dom Pomocy Społecznej „Iskierka” w Raciborzu. 

8. Uchwała w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii 
Zajęciowej”.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że tą uchwałą tworzy się odrębna jednostkę z własną administracja i 
księgowością, a jest to zadanie powiatu, a  wcześniej było to prowadzone w strukturach Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Raciborzu  tylko dlatego by realizować to wspólnie i oszczędnie. Dodał, że 
były też próby przekazania tego z powrotem do powiatu, który by to następnie miał przekazać pod 
skrzydła stowarzyszeniom. Wskazał, że taka organizacja zadania odbywa się w wielu miastach, 
również na Śląsku. Dalej wskazał, że jeżeli finansowanie jednostki miałoby odbywać się wyłącznie ze
środków PFRON poprzez powiat, to generalnie można to poprzeć, ale jeżeli gmina ma dokładać do 
tego środki to wskazał, że nie jest to zadanie gminy i gmina nie musi tego robić. W związku z tym 
daje to pod rozwagę.     

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że rzeczywiście jest to zadanie powiatu realizowane w 
strukturach Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu. Gdy chodzi o dofinansowanie to 90% 
pochodziło ze środków PFRON, a 10% dokładał powiat. Kwestia ta została wywołana przy okazji 
zmiany statutu OPS. Dodał, że ma świadomość, że materia jest bardzo delikatna i chodzi o to, aby 
podopieczni warsztatu jak najmniej odczuli tą zmianę. Dalej wskazał, że działając w strukturach OPS,
koszty WTZ się rozmywały. Na przestrzeni ostatnich lat koszty bieżące WTZ musiały wzrastać i 
cześć tych kosztów OPS brał na siebie. Dodał, że mając to na uwadze zdecydował o powołaniu tej 
jednostki, mając też świadomość, że będzie trzeba do tego dołożyć. Problemem jednak jest to, że 
dotychczasowa identyfikacja ile OPS do tego dokładał  była niemożliwa. Teraz zaś będzie z góry 
wiadomo ile miasto będzie chciało do tego zadania dołożyć własnych środków. Planuje się, że będzie 
to ok. 140.000 zł.       

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że nie ma innego wyjścia jak utworzenie odrębnej jednostki. 
Niemniej zaproponował Prezydentowi Miasta rozmowy z powiatem celem uporządkowania sytuacji, 
zwłaszcza w sytuacji gdy jest stowarzyszenie chętne do poprowadzenie tego zadania. Dodał, że jest 
tam pół roczne wypowiedzenie, więc przez ten okres będzie można zaobserwować jak będą się 
kształtowały koszty i jakie będą problemy. Niemniej uznał, że powinno się jednak iść w kierunku 
oddania tego zadania.   

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dalszej dyskusji 
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zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii 
Zajęciowej” (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (19)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (1)
Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Stanisław Borowik, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/157/2019 w sprawie utworzenia jednostki organizacyjnej pod nazwą 
„Warsztat Terapii Zajęciowej”.

9. Uchwała w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii 
Zajęciowej”.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą „Warsztat Terapii 
Zajęciowej” (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (19)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (1)
Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Stanisław Borowik, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/158/2019 w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą 
„Warsztat Terapii Zajęciowej”.

10. Uchwała w sprawie uchylenia uchwały nr X/136/2011 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 września 
2011 r. w sprawie zatwierdzenia Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie uchylenia uchwały nr X/136/2011 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 
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września 2011 r. w sprawie zatwierdzenia Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (18)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak , Magdalena Kusy , Jarosław Łęski , Dawid 
Łomnicki, Ludmiła Nowacka , Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda. 
NIEOBECNI (2)
Michał Kuliga, Paweł Rycka. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/159/2019 w sprawie uchylenia uchwały nr X/136/2011 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 28 września 2011 r. w sprawie zatwierdzenia Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Raciborzu. 

11. Uchwała w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu (po 
konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (18)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, 
Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda. 
NIEOBECNI (2)
Michał Kuliga, Paweł Rycka. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/160/2019 w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Raciborzu.

12. Raport z ewaluacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych dla Miasta Racibórz na 
lata 2007 – 2022.

 Kierownik Działu Administracji i Realizacji Świadczeń Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu 
Roksana Pytlik przekazała, że raport zawiera informacje na temat ogólnego stanu społeczeństwa 
miasta Raciborza, problemów z którymi się borykają oraz obecnej sytuacji w kontekście poprawy ich 
sytuacji. Raport wskazuje na spadek liczby mieszkańców i na ogólny proces starzenia się 
społeczeństwa, chociaż liczba urodzeń też rośnie, spowodowane to jest jednak funkcjonowaniem w 
mieście szpitala powiatowego. Dalej wskazała, że współczynnik bezrobocia maleje. Wśród problemu 
wymieniła trudną sytuację osób starszych, niedobór instytucji działających na rzecz mieszkańców, 
emigracje ludzi młodych, alkoholizm i trudną sytuację osób niepełnosprawnych oraz chorych. Wśród 
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pozytywów wymieniono wprowadzenie budżetu obywatelskiego, mniejsze bezrobocie, poprawę 
obsługi w urzędach, zmniejszenie ubóstwa, poprawę infrastruktury handlowej, dostępność do 
mieszkań, inicjatywy na rzecz poprawy stanu środowiska, działania na rzecz budowy ścieżek 
rowerowych. Następnie wśród wniosków wskazała na potrzebę przeanalizowania celów 
strategicznych jak również kierunków działań przy tworzeniu nowej strategii tak, aby odnieść je do 
aktualnej sytuacji społeczeństwa.             

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że na Komisji OKSRiOS podczas analizy przedmiotowego
materiału największą uwagę zwrócono na budowę nowego ośrodka dla osób starszych przy placu 
Wolności.

 Radna Anna Ronin zapytała o ilość respondentów, których objęto ankietą.
 Pani Roksana Pytlik przekazała, że ankiety rozesłano do ok. 50 instytucji działających na terenie 

miasta, do ośrodka wróciło ok. 40 ankiet. Ponadto uzyskano ok. 100 ankiet od osób korzystających z 
pomocy ośrodka oraz osób, które korzystają z dziennego domu pomocy.     

 Radna Anna Ronin zapytała czy brano pod uwagę również inne dane.
 Pani Roksana Pytlik przekazała, że pozyskiwano również informacje z różnych wydziałów urzędu i 

innych instytucji działających na terenie miasta. Dalej wskazała, że głównym zadaniem raportu było 
odniesienie się do danych zawartych w strategii.  

 Radna Anna Ronin wskazała, że strategia została przygotowana na lata 2007 -2022, natomiast dane 
raportu odnoszą się do danych począwszy od 2013 r. 

 Pani Roksana Pytlik przekazała, że w 2017 r. była podejmowana uchwała w sprawie zmiany tej 
strategii, bo wcześniej nie były sporządzane raporty. 

 Radna Anna Ronin wskazała, że w raporcie wymienia się brak dostępu do mieszkań i cieszyć 
powinno, to że rada zmieniła już zasady eliminując bariery zaporowe. Dalej zapytała czy ten raport 
jest tylko do przedyskutowania czy też rada powinna coś z tym zrobić.      

 Pani Roksana Pytlik przekazała, że materiał, ten pozwoli dobrze przygotować i przedyskutować 
kolejną strategię. Dalej wskazała, że pomocna będzie także analiza podopiecznych po otwarciu 
ośrodka przy placu Wolności. Dalej uznała, że być może należałoby częściej przeprowadzać samą 
ewaluację.

 Radna Anna Szukalska zwróciła uwagę prawdopodobny błąd roku w zdaniu pod wykresem na str. 4. 
 Pani Roksana Pytlik przekazała, że jest to ewidentny błąd pisarski.
 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak dalszych pytań zamknął przedmiotowy punkt obrad. 

13. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXII/458/2017 Rady Miasta Racibórz z dnia 27 
września 2017 r. w sprawie „Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz na lata 2018 
– 2028” z późn. zm.

 Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak przekazała, że w 
przedmiotowej uchwale proponuje się trzy zmiany w programie. Pierwsza polega na obniżeniu 
maksymalnych progów dofinansowania o 20 punktów procentowych dla zadań polegających na 
modernizacji źródeł ciepła i termomodernizacji (w związku z możliwością otrzymania 
dofinansowania z rządowego programu poprawy jakości powietrza „Czyste Powietrze”. Druga na  
wprowadzeniu dofinansowania w wysokości 2 000 zł, mającego na celu pokrycie części kosztów 
przyłączenia do sieci gazowej i sieci cieplnej. Trzecia polega na rezygnacji z udzielania dotacji na 
modernizację źródła polegającego na wymianie istniejącego kotła gazowego na nowy kocioł gazowy. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały. Niemniej w dyskusji poruszano sprawy rezygnacji z udzielania dotacji na 
modernizację źródła polegającego na wymianie istniejącego kotła gazowego na nowy kocioł gazowy, 
potrzeby zatrudnienia eko doradcy oraz powstania punktu konsultacyjnego, obaw przed odsyłaniem 
mieszkańców do rządowego programu „Czyste powietrze”, porównania wykorzystania środków 
miejskiego programu z wykorzystaniem środków rządowego programu, braku możliwości 
wyrównania pomiędzy obu programami.  Na komisji pytano również o ilość złożonych i 
zakwalifikowanych do realizacji wniosków.    

 Radny Józef Galli przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej 
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uchwały.
 Radny Marcin Fica wskazał, że uchwała wejdzie w życie z dniem podjęcia, z drugiej strony wiele 

osób jeszcze nie podpisało umów. W związku z tym zapytał czy te osoby będą załatwiane według 
nowych czy starych zasad. Podobnie jak będzie wyglądała realizacja wniosków z listy rezerwowej. 
Ponowił również wniosek o szybkie uruchomienie punktu konsultacyjnego rządowego programu.  

 Radny Stanisław Borowik wskazał na problem bardzo długiego procesu realizacji wniosków, 
ciągnących się od marca, z powodu późnego podpisania umowy z WFOŚiGW. Wskazał również, że 
wymusza to składania kolejnych pism o przesunięcie terminu realizacji i aneksowania umów z 
wykonawcami. 

 Radny Michał Kuliga zapytał czy mieszkańcy zdążą jeszcze w tym roku dokonać wymiany starego 
źródła na nowy. Dalej przekazał, że nie podoba mu się to, że z programu wyrzucani są mieszkańcy 
chcący wymienić stary piec gazowy na nowy.   

 Naczelnik Katarzyna Polak odpowiadając przekazała, że faktycznie ta uchwała wchodzi w życie z 
dniem podjęcia, niemniej wskazała, że dotacje są udzielane na podstawie regulaminu udzielania 
dotacji, który będzie zmieniany na kolejnej sesji, odrębną uchwałą. Dalej wskazała, że będzie to akt 
prawa miejscowego i zacznie obowiązywać po upływie 14 dni od daty ogłoszenia w dzienniku 
urzędowym. W związku z tym wskazała, że będzie to już czas gdy wszystkie tegoroczne umowy 
zostaną podpisane i na pewno nowe przepisy nie obejmą osób, które wzięły w tym roku udział w 
naborze konkursowym. Jeśli chodzi o osoby z listy rezerwowej to wiąże się to z ilością środków i lista
rankingową, która została podzielona na dwie grupy, grupę wniosków zakwalifikowanych, z 60 
dniowym terminem na uzupełnienie dokumentacji, których realizacja musi zakończyć się do dnia 30 
listopada. Druga grupa tzw. lista rezerwowa jest jasno opisana w regulaminie. Lista ta jest 
realizowana jedynie w przypadku rezygnacji osób z listy podstawowej. Osoby takie są informowane 
pisemnie i również mają 60 dniowy okres na uzupełnienie dokumentacji. Dalej przekazała, że duża 
cześć wniosków z listy rezerwowej weszła już na listę podstawową z wyjątkiem wniosków o 
wymianę piców gazowych na gazowe. Następnie w kwestii terminowości przekazała, że największym
problemem dla programu jest zmieszczenie się w roku budżetowym. Wskazała, że nie można ogłosić 
naboru konkursowego zanim nie zostanie przyjęta uchwała budżetowa. Dalej wskazała, że regulamin 
określa terminy dla takiego ogłoszenia i samego naboru. Dodała, że na dzień dzisiejszy miasto musi 
jednak dalej czekać na decyzję wojewódzkiego funduszu. Dalej wskazała, że mieszkańcy są 
informowani aby terminy z wykonawcami umawiali bardziej na początek sezonu grzewczego, niż na 
pierwsze półrocze. Niestety przypadki aneksowania także mają miejsce. Wskazała, że najbardziej 
istotna jest data 30 listopada. W zakresie  wymiany kotłów gazowych na gazowe przekazała, że 
możliwość taka została przyjęta do programu dopiero w 2016 roku. Argumentem przemawiającym za 
rezygnacją z tego typu dotacji była ograniczona ilość środków miasta. Wskazała w tym wypadku na 
długie listy wniosków rezerwowych i to, że żaden taki wniosek nie mógł zostać ujęty na liście  
podstawowej. Dalej wskazała, że program ma służyć uzyskaniu jak największego efektu 
ekologicznego w stosunku do nakładu ekonomicznego.               

 Radny Stanisław Borowik (Ad Vocem) przekazał, że problemem jest ten 60 dniowy termin na 
uzupełnienie dokumentacji i co za tym idzie trudność w realizacji wniosków przez wykonawców w 
terminie do 30 listopada. Wskazał, że wszyscy liczyli na podpisanie umów w lipcu, a nie dopiero we 
wrześniu. Chodzi więc o to, aby te terminy skoordynować, szczególnie z MZB.       

 Radna Magdalena Kusy w zakresie wymiany kotłów gazowe na gazowe przekazała, że temat był 
analizowany na zespole ds. czystego powietrza. Wskazała w tym miejscu na konieczność wymiany 
pieców w zasobie MZB oraz na nową rzecz w programie w postaci przyłączy gazu, co przyniesie 
większy efekt ekologiczny. Zgodziła się jednak z tym, że wszystkie procedury dotacyjne są bardzo 
przewlekłe, a co za tym idzie zniechęcające dla mieszkańców. Uznała, że w przyszłości należy 
ułatwić mieszkańcom załatwianie tego typu spraw.          

 Radny Michał Kuliga zapytał ile faktycznie zostało zrealizowanych wymian kotłów i co się stanie po 
przekroczeniu terminu 30 listopada.  

 Radny Marcin Fica ponowił pytanie o punkt konsultacyjny i wskazał, że lepiej dołożyć środki do 
programu, co zresztą prezydent miasta obiecał, tak aby zrealizować wszystkie wnioski, również te z 
wymiana pieców gazowych na gazowe. 

 Naczelnik Katarzyna Polak przekazała, że jeżeli mieszkańcy nie zdążą to gmina będzie miała 
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problem. Dodała, że podpisując umowę z funduszem przyjmuje się osiągnięcie określonej ilości 
wymienionych kotłowni w określonym terminie. Dodała, że aneksowanie umowy jest oczywiście 
możliwe, ale konsekwencją jest zmniejszenie umorzenia. Dalej wskazała, że zmiana terminu w 
programie wymaga zmiany zarządzenia prezydenta miasta. Póki co będzie się współpracowało z 
wszystkimi wykonawcami, aby umowy zostały zrealizowane w terminie. Uznała, że ma nadzieję, że 
sytuacja z zeszłego roku się nie powtórzy.    

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny w uzupełnieniu przekazał, że data 30 listopada nie 
jest przypadkowa. Wskazał na potrzebę rozliczenia umowy z wojewódzkim funduszem, co więcej 
związane to jest z uzyskaniem środków z funduszu tak aby zamknąć budżet. W kwestii punktu 
konsultacyjnego przekazał, że w marcu były takie zapewnienia funduszu, skala programu przerosła 
jednak możliwości funduszu i proponowano już tylko pośrednie rozwiązania. W związku z 
powyższym przekazał, że taki punkt zostanie uruchomiony z dniem 1 stycznia ale ze środków 
własnych miasta.    

 Radny Marcin Fica (Ad Vocem) uznał, że kwestie punktu konsultacyjnego zależało od  podpisania 
umowy z wojewódzkim funduszem, co leżało pod stronie władz miasta. Odbyły się też szkolenia i 
niektórym miastom się to udało.   

 Radna Ludmiła Nowacka w nawiązaniu do pieców gazowych wskazała, że całkowite wykluczenie 
wymiany tych pieców spowoduje dyskomfort dla pewnej grupy społecznej. Uznała, że przy kryterium
ekonomicznym i ekologicznym nie można zapominać o czynniku społecznym.    

 Radny Paweł Rycka uznał, że nie należy odrzucać z programu tej grupy społecznej. Warto więc 
zastanowić się nad mniejszym dofinansowaniem bądź innymi warunkami. Wskazał, że ludzie ci w 
innym wypadku wrócą do eko groszku. Dalej wskazał, że wydział powinien zrobić wszystko, aby te 
umowy wydłużać.    

 Radny Michał Kuliga przekazał, że raczej wątpi w to, że mieszkańcy wrócą do palenia paliwem 
stałym. Natomiast uznał, że jeżeli środki są ograniczone i wnioski takie są na końcu kolejki to i tak 
nie zostaną zrealizowane, nie ma więc potrzeby zmiany programu, ani regulaminu. Być może w 
przyszłym roku będzie mniej wniosków i wtedy będą mogły takie wnioski zostać zrealizowane.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że w obecnym czasie należy skupić się nad infrastrukturą 
w MZB i nad wymianą tych pieców. Uznała, że dla większości mieszkańców ważniejszym 
problemem jest zanieczyszczenie płynące z pieców węglowych MZB. Trzeba zatem iść w te 
najtrudniejsze wymiany, aby osiągnąć zakładany wskaźnik. 

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że najistotniejsze jest to, że system ten jest niesprawny. Akceptuje 
więc proponowaną zmianę ze zmniejszeniem punktów procentowych. Wskazał jednak na fatalną 
skuteczność programu „Czyste powietrze”. Na 300.000 planowanych umów w kraju podpisano 
zaledwie 23.000 umów. Pieniądze są, ale system jest niesprawny. Uznał, że to muszą robić gminy, bo 
gminy do tej pory to robiły dość dobrze. Trzeba to wziąć na siebie, bo ludzie nie będą nigdzie jeździć.
Potrzebne jest też wyrównanie środkami PONE tego, co nie daje program rządowy, ze względu na 
kryterium dochodowe. Dodał, że w zeszłym roku fundusz jeszcze później podpisał z gminą umowę i 
trzeba było zaryzykować, bo w innej sytuacji realizacji by nie było w ogóle.        

 Radna Zuzanna Tomaszewska (Ad Vocem) przekazała, że zgadza się z tym, że punkt konsultacyjny w
Raciborzu powinien powstać jak najszybciej.    

 Radny Michał Kuliga wskazał, ż aby osiągnąć to co mówiła radna Zuzanna Tomaszewska to należy 
zwiększać środki na program, a nie je ograniczać. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny podziękował za zgłoszone przez radnych uwagi co 
do działania programu „Czyste powietrze”, niemniej wskazał, że jest to coś co jest poza nami. 
Następnie w kwestii pieców przekazał, że obecnie piec na eko groszek jest droższy niż piec gazowy, 
więc nie skłania to do powrotu na paliwo stałe.   

 Przew. RM Leon Fiołka zamykając dyskusję zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXII/458/2017 Rady Miasta Racibórz z dnia 27 
września 2017 r. w sprawie „Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz na lata 2018 – 
2028” z późn. zm. (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
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Wyniki imienne:
ZA (13)
Marian Czerner , Józef Galli, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (3)
Marcin Fica, Michał Kuliga, Ludmiła Nowacka. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Stanisław Borowik, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Henryk Mainusz, 
Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/161/2019 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXII/458/2017 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 27 września 2017 r. w sprawie „Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście 
Racibórz na lata 2018 – 2028” z późn. zm.

14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej w 
Raciborzu przy ul. Lwowskiej 9.

 Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.   

 Radny Józef Galli przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt przedmiotowej 
uchwały.  

 Radny Michał Kuliga zapytał co z tymi ludźmi, którzy sporo zainwestowali w działalność w tym 
budynku. 

 Radny Eugeniusz Wyglenda ponowił prośbę o zaniechanie tej sprzedaży i realizację w tym budynku 
mieszkań komunalnych.  

 Inspektor Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Tomasz Janicki przekazał, że w planie 
zagospodarowania przestrzennego nieruchomość przeznaczona jest obecnie pod usługi publiczne. 
Dalej przekazał, że prowadzący tam działalność miał podpisaną umowę do końca kwietnia i obecnie 
nie znaleziono podstaw do przedłużenia tej umowy. Będzie to mogło jednak zostać uregulowane z 
nowym nabywcą i prowadzący działalność są tego świadomi.    

 Przew. RM Leon Fiołka zamykając dyskusje zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości zabudowanej, położonej w
Raciborzu przy ul. Lwowskiej 9. 
Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (16)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (3)
Marcin Fica, Michał Kuliga, Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Krystyna Klimaszewska, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/162/2019 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości 
zabudowanej, położonej w Raciborzu przy ul. Lwowskiej 9. 

15. Uchwała w sprawie cennika usług za przyjęcie odpadów biodegradowalnych na Kompostownię 
Odpadów w Raciborzu.
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 Kierownik Referatu ds. Gospodarki Odpadami Mariola Wierzbicka przekazała, że dotychczasowa 
cena 103,48 zł netto, przyjęta została na podstawie wyliczeń uwzględniających średni poziom 
kosztów związanych z eksploatacją kompostowni z pierwszych lat jej eksploatacji. Przyjęta wówczas 
kalkulacja kosztów operacyjnych znacząco odbiega od obecnej wysokości kosztów ponoszonych w 
związku z przetwarzaniem odpadów na kompostowni. Dodatkowo wskazała, że zgodnie z uchwałą 
Rady Miasta Racibórz w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 
odbierania odpadów komunalnych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez 
właścicieli nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, właściciele 
nieruchomości zamieszkałych objętych gminnym systemem, mogą w dalszym ciągu nieodpłatnie 
przekazywać odpady zielone na kompostownię. Wraz z oddaniem do użytku Kompostowni Odpadów 
w roku 2011, dla mieszkańców Raciborza wydawano talony na odbiór 10 litrów kompostu za każdy 
oddany pojemnik 120 l odpadów zielonych lub dostarczenie 50 kg wsadu na kompostownię. Obecnie 
w celu ograniczenia wysokości opłat, ponoszonych przez mieszkańców, wynikających z obsługi 
powyższego programu, podjęto decyzję o zaprzestaniu wydawania talonów.

 Radna Magdalena Kusy wskazała, że chociaż talony zostają wycofane, to ma nadzieję, że może w 
innej formie ale kompost ten nadal będzie mógł trafiać do mieszkańców.

 Przew. RM Leon Fiołka kończąc dyskusję zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie cennika usług za przyjęcie odpadów biodegradowalnych na 
Kompostownię Odpadów w Raciborzu (z uzupełnionym uzasadnieniem). 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (22)
Stanisław Borowik, Marian Czerner, Marcin Fica, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Leon Fiołka. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/163/2019 w sprawie cennika usług za przyjęcie odpadów 
biodegradowalnych na Kompostownię Odpadów w Raciborzu.

 Przew. RM Leon Fiołka zarządził 15 minutową przerwę. Przerwa od godz. 17:20 do godz. 17:35.

16. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/127/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca
2019 r. w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 
odpadów komunalnych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właścicieli 
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi (inicjatywa uchwałodawcza 
grupy radnych).

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że uchwała została bardzo szeroko omówiona na Komisji RGBiF. 
Zasadniczo wzięto pod uwagę dwa czynniki. Pierwszy to równe traktowanie mieszkańców. Drugi to 
czynnik systemowy odnoszący się do właściwego potraktowania odpadów biodegradowalnych. 
Chodzi o to, aby pojemniki te były jednorodne co ułatwi ich czyszczenie i dezynfekcję.    

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że z tego co usłyszał teraz i tego co usłyszał na 
komisjach ma podejrzenia, że intencja tej uchwały jest inna, niż to co zostało w niej zapisane. 
Wskazał, że takie zapisy spowodują, że wspomniane pojemniki w ilości 170 będzie należało postawić
w tzw. gniazdach segregacji odpadów, czyli obok dzwonów, a nie w altanach śmietnikowych. Pytanie
więc czy tego chcą inicjatorzy, bo z tego co było wskazywane na komisjach to chodziło o postawienie
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tych pojemników w altanach śmietnikowych. Jeżeli jednak intencją, jest to aby te pojemniki stanęły 
przy dzwonach to zdecydowanie poprosił, aby nie przyjmować tej uchwały, bo rozwiązanie to ze 
względów estetycznych i sanitarnych jest mocno niestosowne.  

 Radny Mirosław Lenk (Ad Vocem) uznał, że zanim zapyta się zarządcę, gdzie takie pojemniki 
usytuować to trzeba taką uchwałę podjąć. Wskazał, że w uchwale nie odnosi się do gniazd 
segregacyjnych, tym bardziej, że nie ma do tej uchwały załącznika z takimi miejscami. Dodał, że 
gniazdem segregacyjnym może być każde miejsce wskazane przez zarządcę. Dalej wskazał, że w 
spółdzielni mieszkaniowej wiele gniazd jest przy śmietnikach. Uznał, że intencją jest to, aby takie 
miejsce uzgodnić z zarządcą, co pozostawia się urzędowi.    

 Radny Henryk Mainusz poprosił o doprecyzowanie, że radni mają podteksty w tej uchwale. 
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że być może chodzi o to, że została ona napisana bez 

znajomości istniejącej uchwały, bo przyjmując literalnie to co będzie obowiązywało, to nie będzie 
tak, że urząd będzie mógł wybrać dowolne miejsce, tylko tak jak zapisano ”poprzez zwiększenie 
ilości istniejących gniazd segregacyjnych lub ilości pojemników w istniejących gniazdach 
segregacyjnych”.   

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że przyjmuję tą uwagę, niemniej uważa, że  nie powinno być 
problemu w dokonaniu korekty tych zapisów, choć osobiście uważa, że przy niektórych gniazdach 
segregacyjnych takie dodatkowe pojemniki też można by postawić. Dodał, że intencje nie są złe i nie 
są też ukryte. 

 Radny Henryk Mainusz przekazał, że żadnego podtekstu tu nie ma, a chodziło jedynie o to aby to 
ujednolicić i zapewnić czystości tych miejsc i samych pojemników. 

 Radny Marcin Fica wskazał, że pojemnik na bioodpady jest pojemnikiem do selektywnej zbiórki 
odpadów, a poza tym uchwała nie wskazuje miejsc gdzie takie pojemniki mają być ustawione. Dalej 
wskazał, że bez tej zmiany spółdzielnie, wspólnoty i MZB i tak będą musiały takie pojemniki zakupić
i uzgodnić miejsce ich ustawienia. Natomiast przy podjęciu tej uchwały będzie można później w 
regulaminie ustalić takie miejsca.  

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że z tych głosów odczytuje, że radni przychylają się do 
jego sugestii aby tą uchwałę jeszcze dopracować. Wskazał, ze nie da się uchwalić intencji ale zostanie
uchwalone prawo, które będzie trzeba realizować.    

 Radny Mirosław Lenk (Ad Vocem) uznał, że jeżeli coś jest niedopracowane to nic nie stoi na 
przeszkodzie, aby teraz na sesji to jeszcze poprawić. Wskazał, że tak działo się wielokrotnie w 
poprzedniej kadencji. Dodał, że chodzi tu o pewną współpracę rady i prezydenta.  

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/127/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 
czerwca 2019 r. w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania
odpadów komunalnych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właścicieli 
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi (inicjatywa uchwałodawcza grupy 
radnych) - po konsultacjach. 
Wyniki głosowania
ZA: 10, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (10)
Stanisław Borowik, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda. 
PRZECIW (12)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna 
Wacławczyk. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Piotr Klima. 

Rada nie podjęła uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/127/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26
czerwca 2019 r. w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania 
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odpadów komunalnych i zagospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną przez właścicieli 
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnym.

17. Uchwała w sprawie bonifikaty od opłat z tytułu przekształcenia prawa użytkowania wieczystego
gruntów zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo własności tych gruntów (inicjatywa 
uchwałodawcza grupy radnych).

 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że w dniu dzisiejszym została dostarczona radnym autopoprawka, 
która w istotny sposób zmienia zakres rzeczowy przedmiotowej uchwały. W związku z tym poprosił o
stanowisko radców prawnych w tym zakresie. 

 Radca Prawny Marek Harz przekazał, że istotnie uchwała w wersji pierwotnej w uzasadnieniu 
zawierała podobne zapisy. Jednakże przenosząc te zapisy do uchwały zmieniono w istotny sposób jej 
kształt. Racjonalnym więc rozwiązaniem będzie przeprocedowanie tej uchwały ponownie na 
komisjach. Dodał, że wprowadzenie gradacji zmieniło w istotny sposób zakres tej bonifikaty.     

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że obie uchwały były konsultowane z Biurem Radców Prawnych 
urzędu i obie były uznane za prawidłowe. W uzasadnieniu tej uchwały jest odwołanie się do systemu, 
który obowiązuje na gruntach skarbu państwa. Dodał, że tak też ten projekt uchwały był dyskutowany
na obu komisjach. Uznał więc, że nie jest prawdą, że uchwała ta wymaga ponownego 
przedyskutowania na komisjach. Dodał, że w uchwale chodzi o to, aby stworzyć równe warunki na 
gruntach skarbu państwa i na gruntach gminy. Wskazał, że ustawodawca nie mógł gminie narzucić 
innych rozwiązań. Dodał, że autopoprawka została skonsultowana z merytorycznym wydziałem, żeby
była spójna z dyskusja z komisji i spójna z uzasadnieniem. Wskazał, więc, że bonifikata z każdym 
rokiem będzie zmniejszała się o 10%. Dodał, że ten rok jest wyjątkiem, bo urząd nie zdąży wydać 
zaświadczeń. Uznał więc, że argument o potrzebie ponownego przedyskutowania uchwały jest 
nietrafiony.  

 Radca Prawny Marek Harz przekazał, że projekt przedłożony dzisiaj w autopoprawce jest 
diametralnie inny. Z punktu widzenia nadzoru na uchwałami racjonalne wydaje się, aby uchwała 
została ponownie przeanalizowana.  

 Radny Mirosław Lenk wskazał, że w poprzedniej kadencji jako prezydent miasta wielokrotnie składał
autopoprawki do projektów uchwał i działo się to nieraz już na samych sesjach. Dodał, że zawsze 
chodzi o to, aby autopoprawka była zrozumiała, bo jeśli jest nieczytelna i niezrozumiała to jej się nie 
proceduje.   

 Przew. RM Leon Fiołka wskazał, że autopoprawka w istotnym sposób zmienia zakres bonifikaty. 
 Radny Mirosław Lenk uznał, że lepiej dzisiaj zwyczajnie tą uchwałę odrzucić. 
 Przew. RM Leon Fiołka zgłosił wniosek o wycofanie przedmiotowej uchwały z porządku obrad 

dzisiejszej sesji. 
 Radny Marcin Fica przekazał, że uchwała ta dzisiaj była konsultowana z radcami prawnymi i 

uzyskała ich podpis. 
 Radna Magdalena Kusy przekazała, że jeśli uchwała zostanie oddalona z porządku obrad dzisiejszej 

sesji to dobrze byłoby, aby od razu skierować ją do komisji.  
 Przew. RM Leon Fiołka przekazał, że taka jest intencja niemniej nie chce tego ujmować we wniosku 

ponieważ jest to inicjatywa grupy radnych i w związku z tym tej grupie radnych pozostawia kwestie 
ponownego skierowania jej pod obrady. Następnie zarządził głosowanie.  
Głosowano wniosek w sprawie:
wycofania przedmiotowego projektu uchwały z porządku obrad. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (13)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław
Łęski, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk. 
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PRZECIW (9)
Stanisław Borowik, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka. 

Rada przyjęła powyższy wniosek i wycofała przedmiotowy projekt uchwały z porządku obrad.

18. Uchwała w sprawie ustalenia na terenie Miasta Racibórz odstępstwa od zakazu spożywania 
napojów alkoholowych w miejscach publicznych (inicjatywa uchwałodawcza grupy radnych).

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że przedmiotowa uchwała jest próbą wprowadzenia strefy 
wolnej od zakazu spożywania alkoholu na części bulwarów. Dodała, że strefa ta nie będzie kolidować
z placem zabaw, plażą czy ścianką wspinaczkową. Dodała, że propozycja ta pokazuje miasto jako 
miasto otwarte na nowe rozwiązania, które już funkcjonują we większych miastach w Polsce i 
Europie.     

 Radny Michał Kuliga przekazał, że wypowiadał się na ten temat już w przestrzeni internetowej 
wywołany do dyskusji przez autora uchwały pana Dawida Wacławczyka. Wskazał, że park zamkowy 
i bulwary stały się miejscem rodzinnym, miejscem spotkań wielu mieszkańców. To miejsce na 
rekreację i wypoczynek dla młodszych jak i starszych mieszkańców. Dalej uznał, że jest za tym aby w
czasie gdy w parku czy na bulwarach odbywają się różne festiwale można było spożywać alkohol. 
Dalej wskazał, że zakładać należy, że 99 % mieszkańców nie pozostawi tam śmieci czy potłuczonych 
butelek i że nie będzie dewastować mienia. Niestety pozostanie ten 1%, który w jego ocenie obrzydzi 
zwykłym mieszkańcom to miejsce. Następnie zwracając się do wnioskodawców zapytał czy 
zasięgano opinii Policji, czy zasięgnięto opinii Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, czy brano pod uwagę zdanie Straży Miejskiej, czy brano pod uwagę to, że służby 
komunalne nie pracują w niedziele. Dodał, że jak będzie trzeba to przedstawi informacje jak to 
wygląda w innych miastach. Dalej zapytał wnioskodawców czy uważają, że w naszym mieście jest 
ograniczony dostęp do alkoholu i do miejsc gdzie taki alkohol można spożywać. Dalej zapytał jak 
zamierza się oznaczyć tą strefę, skoro działki nachodzą na ścieżkę rowerową, jak zamierza się w 
praktyce zabezpieczyć to miejsce i czy nie rozważano wprowadzenia godzin jej obowiązywania.         

 Radna Magdalena Kusy (Ad Vocem) odpowiadając przekazała, że nie zasięgano opinii, strefa 
zostanie oznaczona. Dalej wskazała, że obecnie ścieżka rowerowa przebiega między placem zabaw a 
miejscem podawania alkoholu i nikomu to nie przeszkadza. Wskazała więc, że ten rodzinny park jest 
już obecnie miejsce spożywania alkoholu. Uznała więc, że ta propozycja uchwały jest tylko sposobem
na usankcjonowanie tego. Wskazała, że to pewna hipokryzja, gdyż pozwala się przedsiębiorcy 
podawać alkohol ale mieszkańcy sami nie mogą przynieść piwa i wina i tam je spożyć. Dalej 
podkreśliła, że ten 1% już teraz tam spożywa alkohol.  

 Radny Michał Kuliga (Ad Vocem) przekazał, że nic nie mówił na temat przedsiębiorcy więc prosi, 
aby jego słowami nie manipulować. Dalej wskazał, że niebawem zostanie otwarty tam kolejny lokal. 
Niemniej dodał, że takie osoby są zobowiązane zapewnić bezpieczeństwo w takich miejscach. Dodał, 
że obawia się tego, że pojawią się tam grupy młodzieży, puszczające głośną muzykę, robiąc tam  
imprezy przez całą dobę. Uznał więc że takie osoby po prostu przegonią innych użytkowników parku.
Dalej wskazał, że legalna działalność punktu gastronomicznego to całkiem inna sprawa.    

 Radna Magdalena Kusy (Ad Vocem) zapytała w jaki sposób właściciel tego punktu i kolejnego, który
ma powstać zapewnia to bezpieczeństwo użytkownikom placu zabaw czy przystani. Przekazała, że 
nie ma odpowiedzi na to pytanie bo nie jest wstanie tego zabezpieczyć.   

 Radny Michał Kuliga (Ad Vocem) przekazał, że to jest rola przedsiębiorcy, aby był tam porządek, 
musi więc wyprosić gości, którzy źle się zachowują i czy nawet zadzwonić na policję. Następnie 
przekazał, że już w kwietniu zgłaszał problem dotyczący spożywania alkoholu w parku tuż przy plaży
miejskiej i prosił o dodatkowe patrole. Co więcej radny Marcin Fica zgłaszał w tej sprawie 
interpelację i otrzymał odpowiedź, że nie ma takiej potrzeby i nie ma na to pieniędzy. Dalej jeszcze 
raz podkreślił, że właściciel lokalu odpowiada za porządek i bezpieczeństwo w lokalu.   
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 Radny Stanisław Borowik wskazał, że w tym jednym procencie są wandale i obawia się, że będzie tak
dochodziło do licznych wypadków przez ilość potłuczonego szkła. Dalej wskazał na przykłady z 
innych miast i tony wywożonych śmieci z bulwarów.  

 Radny Jarosław Łęski (Ad Vocem) przekazał, że trudno mu jest się zgodzić z tym, że ten 1 % będzie 
terroryzował pozostałe 99 %. Po drugie taką butelkę już teraz może tam wyrzucić każdy. Dodał, że tą 
uchwałą próbuje się skupić tą dobra ale i zapewne w części ta złą  energie w jednym oświetlonym 
miejscu, z łatwym dojazdem dla służb tak, aby zapewnić tam bezpieczeństwo.      

 Radny Marcin Fica zapytał jakie koszty po stronie miasta przewiduje się na obsługę tego 
przedsięwzięcia. Czy ścieżka rowerowa zostanie zamknięta aż za most. Dalej przekazał, że już teraz 
są sygnały, że w kilku miejscach miasta policja ani straż miejska się nie pokazuje więc czy ta strefa 
będzie miała specjalne służby.     

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że pośród tych słów chciała rozwinąć inną optymistyczną 
wizje jaką widziała we Wrocławiu, gdzie mieszkańcy siedzą sobie na kocykach i piją wino z lampek. 
Przekazała więc, że proponują oświetloną, ograniczona, widoczną z mostu przestrzeń. Zapewne 
będzie trzeba tam postawić więcej koszy i sprzątać w weekendy oraz zapewnić patrole straży w 
weekendy. Dalej wskazała, że jeżeli ta strefa się powiedzie to na drugim brzegu będzie można 
postawić dwa stacjonarne grille i oznaczyć drugą strefę. Co stanie się dużą atrakcją dla mieszkańców. 
Jeżeli zaś strefa ta nie wypali to zawsze można się z tego wycofać. Podkreśliła też, że nie da się tej 
strefy ograniczać czasowo. Oczywiście cisza nocna obowiązuje i nikt z tym nie dyskutuje. Poprosiła 
więc o spojrzenie z optymizmem na tą sprawę.   

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że optymizm radnej Zuzanny Tomaszewskiej jest bardzo duży 
niemniej z punktu widzenia formalnego opinia Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych byłaby w tej sytuacji niezbędna. Dodał, że nie jest pewny czy ustawa jej wymaga ale z
racji ostrożności by jej zasięgnął. Dalej przekazał, że rzeczywistość w Polsce jest inna, obowiązuje 
stara ustawa i brakuje normalnych regulacji. Niektóre miasta wprowadziły nawet ograniczenia w 
sprzedaży alkoholu. Dalej wskazał, że ta pozytywna wizja będzie trudna do osiągnięcia, poza tym na 
bulwarach jest dostęp do alkoholu. Istniejący tam lokal ma koncesję. Niemniej gdy przedsiębiorca nie
zapewni tam porządku to koncesja zostanie mu zabrana. Uznał, że zapanowanie nad takim stałymi 
punktami jest o wiele prostsze niż zapanowanie w innych miejscach. Dodał, że ma w tym zakresie 
większa wyobraźnię. Natomiast rzeczywistość jest inna i problemów z tym związanych jest bardzo 
wiele. Dodał, że po prostu boi się tego pomysłu i że brak opinii komisji przeciwalkoholowej może 
być wadą formalną.        

 Radny Piotr Klima wskazał na  praktyki w innych państwach, gdzie alkohol pije się z torebki i jest się
wtedy bezkarnym. Uznał, że należy tą uchwałę potraktować jako eksperyment i bez niej nigdy nie 
dowiemy się jak to będzie. Wskazał, że wycofać się z tego można w każdej chwili. Być może 
lepszym miejscem byłby drugi brzeg Odry.  Z drugiej strony uznał, że należy spróbować i zaufać 
mieszkańcom, bo czemu u nas nie może być jak w innych krajach.  

 Przew. RM Leon Fiołka zamknął dyskusję i zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie ustalenia na terenie Miasta Racibórz odstępstwa od zakazu spożywania 
napojów alkoholowych w miejscach publicznych (inicjatywa uchwałodawcza grupy radnych) - po 
konsultacjach. 
Wyniki głosowania
ZA: 9, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0
Wyniki imienne:
ZA (9)
Leon Fiołka, Józef Galli, Piotr Klima, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Anna 
Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk. 
PRZECIW (12)
Stanisław Borowik, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Marian Czerner, Zygmunt Kobylak. 

18



Rada nie podjęła uchwały w sprawie ustalenia na terenie Miasta Racibórz odstępstwa od zakazu 
spożywania napojów alkoholowych w miejscach publicznych.

19. Uchwała w sprawie petycji.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie petycji. 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (20)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Marcin Fica, Mirosław Lenk. 
NIEOBECNI (1)
Stanisław Borowik. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/164/2019 w sprawie petycji.

20. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (20)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda. 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Henryk Mainusz, Zuzanna Tomaszewska. 
NIEOBECNI (1)
Stanisław Borowik. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/165/2019 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta 
Racibórz. 

21. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
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ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, 
Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda. 
NIEOBECNI (1)
Stanisław Borowik. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/164/2019 w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz. 

22. Uchwała w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Józef Galli, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, 
Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda. 
NIEOBECNI (1)
Stanisław Borowik. 

Rada podjęła Uchwałę Nr X/164/2019 w sprawie skargi na działalność Dyrektora Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Raciborzu. 

23. Wolne wnioski i informacje.

1) Informacja Hospicjum im. Św. Józefa – działalność, cele, wyzwania.

 Pani Lucyna Rajczykowska  Dyrektor Hospicjum im. św. Józefa podziękowała za możliwość 
przedstawienia na sesji informacji na temat działalności hospicjum. Następnie przedstawiła przybyły 
z nią zespół. 

 Pan Marek Rajczykowski w krótkiej prezentacji przedstawił działalność, cele i wyzwania hospicjum. 
Wskazał, że hospicjum działa w obrębie medycyny hospicyjno – paliatywnej. Hospicjum pomaga i 
zabezpiecza potrzeby chorych w ich domach. Zazwyczaj są to chorzy w terminalnej fazie 
nieuleczalnej choroby. Celem jest więc poprawa jakości ich życia i łagodzenie cierpień. Opieka taka 
jest kompleksowa i zespołowa. Dodał, że hospicjum nie zastępuje opieki rodziny, ale pomaga 
rodzinie w tej opiece.      

 Pani Krystyna Wolnik – socjolog hospicjum przekazała, że ten nieduży zespół pracowników 
wspomagają liczni wolontariusze, często młode osoby.  Dalej wskazała, że kontrakt z NFZ pokrywa 
75% kosztów działalności hospicjum. Wskazała następnie, że przez okres 30 lat działalności 
hospicjum opiekowało się ok. 4 tysiącami pacjentów. Dalej wskazała na ciągłość opieki psychologa 
nad taką rodziną. Podkreśliła również, że stacjonarnych ośrodków paliatywnej opieki jest niewiele. 

 Pani Lucyna Rajczykowska podkreśliła, że hospicjum wspiera raciborskie rodziny w sposób 
profesjonalny i należy cieszyć się, że w mieście takie hospicjum istnieje. Następnie wskazała, że na 
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dzień dzisiejszy hospicjum szuka lokalu na działalność, gdyż ze względu na zmniejszenie kontraktu z 
NFZ hospicjum nie stać na dalsze wynajmowanie dotychczasowych pomieszczeń. W tym miejscu 
zwróciła się z apelem o wspólne zastanowienie się nad przyszłością hospicjum. Wskazała następnie, 
że wspieranie służby zdrowia nie jest zadaniem miasta niemniej wspieranie mieszkańców już takim 
zadaniem jest. Dodała, że inne miasta jak Żory, Rybnik, Chorzów przekazują ogromne środki na 
budowę hospicjów. Miasto Racibórz też wsparło hospicjum, ale kwotą 50.000 zł. Następnie 
podziękowała za dobrą wole miasta w szukaniu odpowiedniego lokalu. Proponowane jednak lokale 
wymagały dużych nakładów środków, których hospicjum nie posiada. Na koniec poprosiła o ludzkie 
podejście do sprawy. Szczegółowa informacja na temat działalności hospicjum została przekazana 
radnym i stanowi zał. Nr 4 do protokołu.

 Radny Piotr Klima uznał, że jest to trudny temat, który jest unikany. Przyznał, że sam też nie 
wiedział, że sytuacja hospicjum jest tak dramatyczna.

 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że przez te 30 lat pracy hospicjum, jest drugi raz na sesji. 
Pierwsze jej wystąpienie było w roku 2003, kiedy hospicjum zostało doszczętnie okradzione. 

 Radny Piotr Klima uznał, że dobrze byłoby powołać zespół kryzysowy. Dodał, że to sprawa istotna 
dla miasta, ale też dla całego powiatu.   

 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że w tym celu hospicjum prowadzi również szeroko 
rozumianą działalność promocyjną i edukacyjną.   

 Radny Piotr Klima uznał, że powinien powstać taki zespół w samorządzie miasta i powiatu składający
się z osób, które rzeczywiście zechcą pomóc hospicjum. Dodał, że osobiście zgłasza się do takiego 
zespołu.

 Radna Krystyna Klimaszewska przekazała, że chyli czoła dla całego zespołu. Następnie mając na 
uwadze potrzeby lokalowe hospicjum zwróciła się do prezydenta miasta z propozycją 
wygospodarowania takiego lokalu w remontowanych pomieszczeniach przy placu Wolności, gdzie 
powstaje DPS i mieszkania chronione.      

 Radny Henryk Mainusz zapytał jakiej powierzchni lokal jest potrzebny.    
 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że hospicjum potrzebuje lokal ok. 100 m powierzchni, w 

którym będzie można ulokować pomieszczenie biurowe, magazynowe i salę edukacyjną gdzie 
prowadzi się zajęcia i warsztaty. 

 Radny Henryk Mainusz zapytał o to ile brakuje hospicjum do zbilansowania działalności.
 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że póki co działalność udaje się zbilansować, ale tylko dzięki 

wolontariatowi. Niemniej przez zmniejszenie kontraktu i większe koszty czynszu wydaje się, że 
będzie to ostatni rok bilansowania.    

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że pamięta to wystąpienie z 2003 roku, bo wówczas też był radnym.
Dalej wskazał, że przez ostatnie 12 lat hospicjum nigdy nie artykułowało problemów. Dodał, że nie 
można porównywać Raciborza z Żorami, Rybnikiem i Chorzowem, bo to powiaty grodzkie i tam 
zadanie te realizuje i gmina i powiat, bo to jedna struktura. Wskazał, że tam buduje się stacjonarne 
hospicja, ale z tego co słyszy to lepsze są hospicja domowe. Odnosząc się do proponowanej 
lokalizacji przy placu Wolności uznał, że może być to trudne ze względu na projekt unijny, niemniej 
miejsce te jest dobre. Uznał, że należy rozważyć wszystkie lokalizacje, także dawne budynki szkolne 
przy ul. Wojska Polskiego i Opawskiej. Dalej uznał, że rada na pewno znajdzie zrozumienie do 
propozycji prezydenta miasta.         

 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że wcześniej wielokrotnie spotkała się ze słowami ”tym 
zajmuje się powiat”, stąd dzisiaj to szersze wystąpienie. Wskazała, że to nie sprawa łóżek szpitalnych,
ale sprawa jednak mieszkańców miasta. Dodała, że bardzo cieszy się z tych 50.000 zł. 

 Radny Mirosław Lenk zgodził się z tym, że jest to sprawa miasta. Miasto jednak może wspierać 
hospicjum poprzez programy, ale nie może budować stacjonarnych hospicjów.  

 Pani Lucyna Rajczykowska przekazała, że kierunek z budynkami szkolnymi jest dobrym kierunkiem. 
 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że jest gotowa uzgodnić spotkanie z Dyrektor OPS w 

sprawie budynku przy placu Wolności. Dalej uznała, że miasto powinno też zapewnić środki na 
dotychczasowy czynsz.  

 Radna Ludmiła Nowacka mając na uwadze potrzeby lokalowe wskazała na możliwość skorzystania z 
budynku DPS Iskierka, który przeniesiony ma zostać na plac Wolności. Dobrym pomysłem będzie też
rezygnacja z oferty konkursowej na rzecz starania się o dotacje.  
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2)  Wystąpienie przedstawicieli Rady Rodziców Szkoły Podstawowej Nr 15.

 Przew. RM Leon Fiołka na wstępie przekazał, że do rady trafiła skarga na działania prezydenta, która 
na dzisiejszej sesji została skierowana do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

 Pani Anna Jakubowska Przewodnicząca Rady Rodziców Szkoły Podstawowej Nr 15 przekazała, że 
nie udało się przekonać prezydenta miasta do zmiany decyzji w zakresie zajęć pływania. W związku z
tym przedstawiła radnym jak teoria sprawdza się w praktyce. Pierwszy tydzień września dzieci nie 
pływały ze względu na przerwę techniczną H2Ostróg, drugiego tygodnia zajęcia nie odbyły się ze 
względu zbyt niską temperaturę wody i braku aktualnych wyników badań jakości wody. Treningi w 
wodzie zaczęły się dopiero w trzecim tygodniu. Następnie przedstawiła dzień z życia pływaka, który 
rozpoczyna się zbiórką na przystanku o godz. 6:10, odjazd 6:15, w autobusie brakuje miejsc 
siedzących, po przyjeździe w szatni dzieci zmuszone są przebierać się przy osobach postronnych, 
zaczyna się trening, dzieci pływają na narzuconych im środkowych torach, co uniemożliwia 
efektywny trening, co więcej dzieci mają poranione ręce od ścian do nawrotów. Dodatkowo na 
pływaków negatywnie wpływają bodźce zewnętrzne, pojedyncze osoby postronne, hałasujące grupy 
zorganizowane oraz osoby na widowni, po treningu ten sam problem w szatni. Suszarek i gniazdek na
suszarki jest zbyt mało. Na koniec powrót do szkoły w przepełnionym autobusie. Aby ułożyć plan 
dnia rodzice masowo wypisali dzieci z nauki języka niemieckiego. Podkreśliła, że kierowca autobusu,
obsługa oraz dyrektor robią wszystko, aby usprawnić treningi, jednakże kolejny raz należy podkreślić,
że aquapark nie jest i nigdy nie będzie optymalnym miejscem na treningi. Tak kończy się miesiąc, a 
przed nami zima więc zapytała czy można spodziewać się że będzie lepiej. Dlatego też rodzice 
kolejny raz proszą prezydenta miasta o zmianę decyzji, a pana naczelnika o odpowiedź na kolejne 
pismo o szczegółowe  informacje na temat kosztów.               

 Radny Paweł Rycka poprosił o stanowisko prezydenta miasta wobec tych informacji, przede 
wszystkim chodzi o transport. Po drugie odnosząc się do słów o szatni i suszarkach przekazał, że w 
zeszłym roku w ramach dobrej współpracy SP 15 z PWSZ basen uczelni został wyposażony w szafki 
ubraniowe i suszarki. Dalej wskazał, że może zrozumieć to gospodarskie podejście do przeniesienia 
pływanie na obiekt miasta, najbardziej jednak brakuje mu dialogu, nawet gdy chodzi o koalicjanta. 
Wychodzi więc, że była to decyzja wyłącznie prezydenta miasta i pana naczelnika. Wskazał, że nie 
można rodziców zaskakiwać 2 tygodnie przed rozpoczęciem roku szkolnego. Co więcej uznał, że i w 
czerwcu byłoby za późno. Po drugie nadal nie wiadomo jakie będą z tego oszczędności. Dyrektor 
zadeklarował, że jest w stanie zapewnić basen dla szkoły. Dyrektorowi więc dano czas. Pozostaje 
więc tylko ponownie zaapelować do prezydenta miasta o zmianę tej decyzji. Uznał, że nic złego nie 
ma w tym gdy ktoś przyznaje się do błędów. Dalej przekazał, że nie powinno patrzeć się tylko na 
stronę ekonomiczna ale trzeba również popatrzeć na rodziców, którzy są z różnych części miasta. 
Wybrali tą szkołę dla dziecka, ze względu na tradycje pływackie. Dalej uznał, że mając na uwadze 
dobrą współpracę SP 15  z PWSZ wystarczyło tylko wynegocjować niższe ceny.          

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że należy spojrzeć na realia, a miasto na pływanie w SP 
15 wydawało i nadal będzie wydawać ok. 700.000 zł., a subwencja na to, to ok. 70.000 zł. Dalej 
przekazał, że zawsze mówił, że jest to jego decyzja. Dalej wskazał, że na pływanie w SP 15 wydaje 
się 700.000 zł., a na cały sport wydaje się 1 mln zł. Uznał więc, że ten wydatek powinien być 
czyniony jak najbardziej racjonalnie i wykorzystanie własnego zaplecza jest jak najbardziej 
prawidłowe. Dalej wskazał, że oprócz sportu mamy również inne zobowiązania. Wskazał, że 300.000 
zł. idzie na dowożenie uczniów do szkół, 700.000 zł na dzieci zagrożone patologią. Dalej podkreślił, 
że gmina ma deficyt budżetowy i zaciąga kredyt, aby go pokryć. Środki więc powinny być wydawane
jak najbardziej racjonalnie.       

3)  Wystąpienie Pani Poseł na Sejm RP Gabrieli Lenartowicz oraz innych wskazanych gości. 

 Poseł na Sejm RP Gabriela Lenartowicz przekazała, że źle się dzieje w Raciborzu, źle się dzieje w 
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sztandarowym niegdyś zakładzie pracy chronionej - Ramecie. Wskazała, że ten zakład zbudowali 
niepełnosprawni, którzy dzisiaj są na bruku. Zostali potraktowani jak stare meble. Zostali 
pozostawieni beż środków do życia z dnia na dzień. Dlatego też o ich los chciała się upomnieć. Dalej 
przekazała, że w tej sprawie zostały już skierowane właściwe interwencje zarówno do PIP jak i do 
RPO. Dalej wskazała, że nie można pozwolić zniszczyć marki Raciborza przez problemy gospodarcze
jednego z zakładów. Uznała również, że są odpowiednie instrumenty, aby tym pracownikom pomóc i 
to nie jest tak, że to nie jest sprawa miasta. Po pierwsze jest konstytucyjne domniemanie zadań 
samorządu. Po drugie wskazała na artykuł prasowy, w którym prezes zakładu deklaruje uzyskanie 
umorzenia podatku od miasta. Dlatego też zaapelowała do prezydenta miasta, w którego jest to 
kompetencji. Wskazała, że umorzenia takiego można dokonać gdy wystąpi ważny interes podatnika i 
można domniemywać, że taki jest lub wtedy gdy jest to interes publiczny. W tym miejscu zwróciła się
z wielkim apelem do prezydenta miasta, aby rozważył czy jest ważny interes publiczny w udzieleniu 
pomocy firmie, która tak traktuje swoich pracowników. Przekazała, że pierwszej grupie pracowników
przedstawiono dwa rozwiązania. Jedno to rozwiązanie umowy o pracę za porozumieniem stron, bez 
wypowiedzenia z natychmiastowym skutkiem, co pozbawia ich prawa do zasiłku dla bezrobotnych. 
Wskazała, że są wśród nich osoby niepełnosprawne. Nie przyjmując pierwszego osoby te otrzymały 
dyscyplinarki z takim samym uzasadnieniem. Takie działania uznała za niemoralne. Dodała, że osoby
te dzisiaj tu przyszły bo nie mają z czego żyć, co więcej część z nich dostała wilczy bilet jakim jest 
dyscyplinarka. Zmuszeni są czekać na rozstrzygnięcia sądu pracy na wyniki kontroli PIP. Zwraca się 
więc z tym apelem do rady, aby zainteresowała się tymi mieszkańcami, a do prezydenta miasta o to 
aby rozważył czy w takiej sytuacji jest interesem publicznym umorzenie podatku od nieruchomości. 
Być może to wywoła refleksję u pracodawcy i być może wycofa się z tych decyzji. Poprosiła, aby 
zastanowić się jak tym ludziom można pomóc. Dalej przytaczając słowa tych osób  wskazała, że 
wielu z nich nie zdawało sobie sprawy z tego przed jaka sytuacja stoją. Została wykorzystana ich 
słabość. Dlatego z powodów czysto ludzkich wszyscy powinni się tym zająć i pomóc tym ludziom. 
Poprosiła też Przew. RM o udzielenie głosu jednej z tych osób, aby mógł przedstawić jak to się 
odbyło. 

 Przew. RM Leon Fiołka udzielił głosu przedstawicielowi przybyłych pracowników.
 Przedstawiciel załogi przedstawił jak to się odbyło w stosunku do jego osoby. Przekazał, że 

przedstawiono mu dwie możliwości, porozumienie stron albo dyscyplinarka, wszystko trwało 5 minut
po 18 latach pracy. Dodał, że trzy osoby które odmówiły podpisania porozumienia wszystkie 
otrzymały wilczy bilet z takim samym uzasadnieniem. Dalej uznał, że w tej sytuacji to umorzenie 
firmie się nie należy. Poprosił, aby coś w tej sprawie zrobiono.    

 Radna Magdalena Kusy uznała, że bardzo dobrze się stało, że rada miała okazję zapoznać się z tą 
sytuacją, niemniej oburzył ją pogardliwy ton Pani Poseł wobec propozycji uchwały zgłoszonej przez 
radnych tego miasta.  

 Radny Piotr Klima przekazał, że przykre jest to, że w naszym mieście takie sprawy się dzieją. Dalej 
uznał, że należy zastanowić się na ile samorząd jest za to odpowiedzialny. Wskazał, że do tej pory 
Rameta korzystała z faktu, że był to zakład pracy chronionej. Zapytał też Panią Poseł ile osób 
zwolniono i w jaki sposób można by tym osobom jeszcze pomóc. 

 Poseł na Sejm RP Gabriela Lenartowicz przekazała, że tak naprawdę wiadomo o 32 osobach, 
niemniej zostały naruszone liczne przepisy o zwolnieniach grupowych. Dalej wskazała, że w tym 
zakresie zostały już poczynione odpowiednie kroki prawne. Natomiast apel kieruje do prezydenta 
miasta, aby wziął pod uwagę kryterium ważnego interesu publicznego i wtedy być może nastąpi 
refleksja i pracodawca się wycofa. Uznała, że sprawy w sądzie są ewidentnie dla pracodawcy 
przegrane. Zaapelowała o presję na pracodawcę, aby się z tego wycofał. Dalej wskazała, że ukazał się
już artykuł w prasie nie mniej nie ma jeszcze reakcji pracodawcy. Wskazała w tym miejscu na 
autorytet władzy i możliwość wpływania poprzez takie właśnie miękkie działania. Potrzebne jest 
pokazania solidarności z tym ludźmi. Dalej wskazała, że osoby te muszą najpierw uwolnić się od 
skutków podpisanego porozumienia i później wnieść do sądu o to, że to rozwiązanie nie ma mocy 
prawnej. W związku z tym uznała, że czasami presja etyczna i moralna ma sens.  

 Przew. RM Leon Fiołka udzielił głosu jeszcze jednej osobie. 
 Matka jednego z pracowników, osoby niepełnosprawnej opowiedziała jak to się odbyło w stosunku 

do jej syna. Wskazała, że w jego przypadku musiał zgodzić się na przejście na pół etatu albo dostał by
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dyscyplinarkę. Dodała, że załoga jest obecnie podzielona.    
 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że materia jest delikatna i prezydent jako organ 

podatkowy nie może nikomu ani przyrzec zwolnienia, ani warunkować je w jakiś negocjacjach. 
Byłoby to niezgodne z prawem. Podatnik ma prawo złożyć wniosek, a prezydent rozpatruje sprawę po
zgromadzeniu wszystkich dokumentów. Nie można więc tego nikomu obiecać ani powiedzieć 
szybciej, że tego nie dostanie. Dlatego też gdy chodzi o podatek, to w tej sprawie na dzień dzisiejszy 
nie może się wypowiadać. Natomiast inną sprawa jest to jak ocenić działanie pracodawcy.    

 Radny Henryk Mainusz zapytał czy te zwolnienia są konsekwencją tego, że miasto nie udzieliło 
umorzenia w podatku.    

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy wyjaśnił, że pokazano tutaj, że wniosek, który Rameta niedawno 
złożyła można rozpatrzyć przez pryzmat dwóch argumentów. Jeden argument związany jest z  
wystąpieniem ważnego interesu podatnika, np. ciężka sytuacja finansowa podmiotu. Drugi możliwy 
argument jest wtedy gdy występuje interes publiczny. Niemniej Pani Poseł sugeruje, aby przy 
rozważaniu interesu publicznego nie udzielić umorzenia bo ktoś postępuje nieetycznie. Dodał, że to 
on będzie musiał tą decyzję podjąć i powiedzenie dzisiaj co uczyni było by bardzo nierozważne. Co 
więcej przekazał, że prezesowi Ramety nigdy nie przyrzekł umorzenia, a jedynie poprosił o złożenie 
wniosku. 

 Radny Mirosław Lenk przekazał, że to bardzo trudny temat i na pewno nie można nikomu nic takiego
przyrzekać. Dodał, że należy przeprowadzić rzetelne postępowanie by stwierdzić, że jest tam ważny 
interes podatnika i co więcej podatnik gwarantuje, że stanie na nogi. Uznał, że środków nie daje się 
nikomu na likwidację zakładu. Następnie przekazał, że gdy traci się rynek na który wysyłano 75% 
produktów to sytuacja jest bardzo trudna dla pracodawcy, niemniej zastosowane rozwiązanie tego 
problemu jest nie cywilizowane.
 

 Radny Piotr Klima przedstawił dwie sprawy. Pierwsza dotyczy problemu związanego z zagrożeniem 
jakie niesie ze sobą transport kolejowy z materiałami niebezpiecznymi przetaczający się przez miasto.
Przede wszystkim chodzi o słaby nasyp kolejowy. W związku z tym uznał, że na jedną z następnych 
sesji należy zaprosić kogoś odpowiedzialnego za tą infrastrukturę. Uznał także, że przy tej okazji 
można by również przebudować wiadukt na ul. Rybnickiej. 
Drugą przedstawioną sprawą jest inicjatywa uczczenia pamięci bł. o. Richarda Henkesa. 
Zaproponował umieszczenie pamiątkowej tablicy na murach raciborskiego zakładu karnego.       

 Radna Anna Wacławczyk przekazała apel mieszkańców o wzmożenie patroli Straży Miejskiej w 
okolicach ogródków działkowych i działek przy domach. Związane to jest z jesiennymi porządkami, a
co za tym idzie również nagminnym paleniem tych odpadów.     

 Radny Marcin Fica zapytał o możliwość obniżenia słupków drogowych na remontowanym 
skrzyżowaniu przy ul. Rybnickiej i Piaskowej. 

 Radny Józef Galli przedstawił następujące sprawy:
1) podstawiania większych autobusów w celem dowożenia uczniów klas pierwszych do aquaparku,
2) przygotowania spotkań z mieszkańcami na dzielnicach w celu udzielenia odpowiedzi na 

pojawiające się pytania dotyczące prac prowadzonych przy budowie obwodnicy szczególnie w 
dzielnicy Miedonia,

3) interpelację dotyczącą zastąpienia jednorazowych opakowań, naczyń i sztućców plastykowych w 
jednostkach organizacyjnych miasta oraz na imprezach organizowanych przez miasto.

 Przew. RM Leon Fiołka przedstawił sprawę wyboru dwóch przedstawicieli rady do społecznej 
komisji mieszkaniowej. Zostały zgłoszone radna Ludmiła Nowacka i radna Anna Ronin. Rada przez 
aklamację przyjęła powyższe kandydatury. 

 Radna Ludmiła Nowacka mając na uwadze zapowiedzi podwyższenie płacy minimalnej i wyłączenia 
z niej stażowego, z czego na pewno skorzystają najniżej zarabiający (sprzątaczki, konserwatorzy, 
obsługa), zapytała jednocześnie jak to się będzie miało do pracowników administracji, do personelu w
oświacie, kulturze i sporcie. Czy prezydent miasta zakłada podwyżki również dla tej grupy 
pracowników.  

 Radny Michał Kuliga odnosząc się do tematu ciężkiego transportu kolejowego przedstawionego przez
radnego Piotra Klimę wskazał, że jest to bardzo trudny, ale ważny temat. Uznał, że do wymiany 
nadaje się odcinek od mostu kolejowego na Odrze aż do Markowic. Następnie zwrócił się z prośbą o 
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właściwe ustawienie czujników zegarowych oświetlenia ulicznego, gdyż mimo ciemności wiele lamp 
się nie włącza. Dodatkowo przekazał, że na piśmie złożył interpelację dotyczącą wynajęcia stadionu 
PWSZ dla uczniów SP 15 więc zapytał na jakim etapie są rozmowy i czy przewiduje się 
udostępnienie tego stadionu dla wszystkich mieszkańców.   

 Radny Henryk Mainusz w nawiązaniu do wystąpienia pracowników Ramety zaproponował, aby 
prezydent bądź przewodniczący rady zwrócili się do prezesa zarządu zakładu ze stosownym apelem.  

 Radny Paweł Rycka poprosił prezydenta miasta, aby jeszcze raz przemyślał sprawę przeniesienia 
zajęć pływania uczniów SP 15, szczególnie gdy chodzi o starsze dzieci, które już trenują, aby mogły 
pozostać na basenie PWSZ.   

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy odnosząc się do sprawy oświetlenia ulicznego przekazał, że nie jest
to takie proste jak się wydaje. Wskazał, że tak naprawdę nie jest to problem zegara, ale naszego 
postrzegania jak się robi ciemno, szczególnie w okresie równonocy. Przekazał, że zegar ten jest 
ustawiony automatycznie, ma na każdy dzień przypisaną inną godzinę włączania według wschodu i 
zachodu słońca. Operator może jednie zgodnie z długością geograficzną danego miasta ustawić 
opóźnienie bądź przyśpieszenie włączania. Uznał, że w okresie ok. tygodnia należałoby 
przeprogramować te zegary niezgodnie z zaleceniem producenta. Dalej przekazał, że co innego jest 
gdy coś w ogóle się nie włączyło wtedy należy takie zgłoszenia przekazać do wydziału komunalnego.

 Radny Michał Kuliga zwrócił uwagę, że część lamp świeci, a część nie. Uznał więc, że dla niego nie 
jest to związane z problemem, który przedstawił prezydent.

 Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że aktualnie na stanie zakładu energetycznego i miasta 
są dwa rodzaje zegarów, od dwóch różnych producentów. Uznał więc, że za tydzień nie będzie tego 
problemu. 

 Radny Henryk Mainusz uznał, że zegary te są nastawialne, a po drugie wystarczy 10 minutowa 
przerwa w dostawie prądu i przy słabej baterii powstanie przesunięcie w czasie włączania.

 Przew. RM Leon Fiołka wskazał, że mogą być tam użyte różne układy sterowania.
  

24. Zakończenie sesji.

 Przew. RM Leon Fiołka z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady Miasta 
Racibórz, godz. 20:42.  

Przewodniczący Rady

Leon Fiołka

Przygotował: Leszek Jureczko
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